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21 2 و  1 1 را محلــه منطقــه  آ شــهر
 1 4 0 0 د  ا د خــر   2 0 | پنج شــنبه 
4 1 7 محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

م      هم قد

رضا ریاحــی |      فرهنگ سرای الهیه تنها مرکز فرهنگی و اجتماعی منطقه ماســت کــه در حوزه آموزش 

پیشه ها و هنرهای گوناگون  و همچنین برگزاری کلاس های اوقات فراغت دانش آموزان فعالیت دارد.

با اینکه فرهنگ سرای الهیه جواب گوی نیازهای فرهنگی، اجتماعی و اوقات فراغت جمعیت بیش از 

هزار نفری منطقه12 نیست اما پروژه گسترش و احداث کاربری های آموزشی و مطالعاتی دراین مجموعه، 

گامی درراستای افزایش سرانه فضای فرهنگی منطقه و ظرفیتی برای رفع مشکلات و دغدغه های 

اجتماعی و فرهنگی محلات اســت. در پی درج گزارش پروژه گرافی شماره قبل شهرآرا محله 11 و 12 

که به کمبودهای این مرکز اختصاص داشت گفت وگویی با سمانه نیکنامی مدیر فرهنگسرای الهیه 

داشتیم تا برنامه های اجرایی برای رفع این کاستی ها را پیگیر شویم.

QQسراQفرهنگQقدیمیQساختمانQتوسعهQضرورت
سمانه نیکنامی، مسئول فرهنگ سرای الهیه، درباره علل گسترش فضاهای آموزشی این مجموعه 

فرهنگی و اجتماعی توضیح داد:«فرهنگ سرای الهیه از دی ماه سال90 با نام «سلامت» فعالیت هایش 

را آغاز کرد و در سال94 به مرکز«فرهنگی و آموزشی الهیه» تغییر نام یافت. آن زمان ساختمان مجموعه 

بخشی از مجتمع مسکونی سامان به حساب می آمد و به سه کلاس آموزشی و یک فضای اداری محدوده 

می شــد اما عواملی همچون افزایش جمعیت منطقه در سال های اخیر، تنوع آموزش های مهارتی، 

فرهنگی و اوقات فراغت فرهنگ سرا، دریافت هزینه اندک و مقرون به صرفه و به کارگیری اســتادان 

مجرب و بادانش باعث شد تا طیف گسترده ای از شهروندان روبه فعالیت های آموزشی فرهنگ سرا 

آورده و ما با کمبود شدید فضاهای آموزشی روبه رو شویم.»

QQاجراییQفازQسهQدرQسراQفرهنگQگسترش
نیکنامی در ادامه به مهم ترین فعالیت های انجام شــده در گسترش فرهنگ سرای الهیه اشاره کرد و 

گفت: «این پروژه در ســه فاز عمرانی از پاییز ســال97 آغاز شده است، نخستین فاز اجرایی، بهسازی 

ساختمان قدیمی فرهنگ سرای الهیه بود که براین اساس مواردی همچون مرمت کف پوش طبقه اول، 

رنگ آمیزی دیواره ها، تجهیز کلاس های سمعی و بصری به میز و نمیکت های جدید و ویدئوپروژکتور، 

احداث سالن کنفرانس و همایش با ظرفیت 200نفر و احداث نمازخانه را شامل می شود. در فاز دوم 

پروژه، طبقه فوقانی ساختمان فرهنگ سرا احداث شده و پنج کلاس با کاربری آموزشی به این مجموعه 

فرهنگی افزوده شد. همچنین فاز سوم پروژه که از سال گذشته آغاز شده و همچنان ادامه دارد، شامل 

احداث یک ساختمان دو طبقه در حیاط فرهنگ سراست که کاربری آن شامل سالن مطالعه و کتابخانه 

بوده و مجموعه فرهنگ سرای الهیه را از حیث امکانات فرهنگی و اجتماعی غنی تر خواهدکرد.»

QQمجازیQفضایQوQسراQفرهنگ
مســئول فرهنگ سرای الهیه درباره فعالیت های این مرکــز فرهنگی در ایام کرونا تصریح کرد: «از 

اسفند سال98 و هم زمان با شیوع همه گیری کرونا و براساس دستورالعمل های ابلاغی، فعالیت های 

فرهنگ سرا شامل کلاس های آموزشی و اوقات فراغت تا حدود بسیار زیادی معلق شد، با این حال 

در اواخر سال گذشته که مشهد از نظر شیوع بیماری کرونا در وضعیت زرد و آبی قرار گرفت، برخی 

کارگاه های آموزشی ویژه بانوان در سالن اجتماعات فرهنگ سرا با رعایت پروتکل های بهداشتی 

برگزار شد که ازآن دســت می توان به آموزش گیاهان دارویی و طب ســنتی، دورهمی های رنگی 

و شــاد، بوفه کتاب دوستانه و رفتار در خانواده و تربیت فرزندان اشــاره کرد.»نیکنامی در ادامه به 

فعالیت های فرهنگ سرا در فضای مجازی اشاره کرده و گفت: «برگزاری کلاس های آموزش مجازی 

نظیر خیاطی، آشپزی، شــیرینی پزی، قالی بافی، عکاسی، پرورش و قلمه زدن گیاهان آپارتمانی 

از جمله فعالیت های فرهنگ سرای الهیه در دوران شــیوع بیماری کرونا بوده اســت. ما همچنین 

چندین مســابقه را هم دراین ایام به طور مجازی برگزار کرده ایم که عکاسی در حوزه کرونا، ساخت 

کاردستی همراه با خانواده، کتاب خوانی، حفظ سوره های کوچک قرآن، شاهنامه خوانی، نقالی 

و خوش نویسی از جمله این مسابقات بوده است. »    

سید مصطفی بهشــتی|  صدای برخــورد دو خودرو با یکدیگر! همهمه کســبه اطراف و جمع شدن 

مردم در صحنه تصادف! ایــن اتفاق کمتر از 10روز قبل در ابتدای بولــوار مهران و خروجی این 

بولوار به خیابان جلال آل احمد رخ داده اســت و البته این گونه به نظر می رســد که اتفاق تازه ای 

نیست و به واسطه معبر ناایمنی که ایجاد شده است کسبه و ساکنان اطراف پیش از این هم شاهد 

تصادفات زیادی در این تقاطع بوده اند. برای اطلاع بیشــتر از مشــکلات مردم در محل حضور 

یافتیم و با اهالی گفت وگو کردیم.

QQپیچدQمیQدیرQکهQپیچی
مشکل به وجود آمده در تقاطع بولوارهای جلال آل احمد و مهران ناشی از وجود ساختمانی قدیمی 

در نبش تقاطع است که سبب می شود خودروهایی که از بولوار مهران وارد بولوار جلال آل احمد 

می شوند و قصد گردش به سمت راست را دارند مجبور به دور گرفتن در داخل معبر جلال آل احمد 

باشــند که سبب تصادفات زیادی می شود.کریم زاهدی یکی از کسبه محله سیدرضی است که 

درباره بروز تصادفات در این تقاطع گفت: « در این مسیر به واسطه معبر ناایمنی که به وجود آمده 

اســت بارها شاهد تصادف وسایل نقلیه با یکدیگر بوده ایم. به همین دلیل خیلی از مواقع اگر از 

اینجا عبور کنید شیشه های خرد شده چراغ های خودروها را می توانید ببینید. راهکار این مشکل 

هم عقب نشــینی ساختمان قدیمی سر نبش است که در این ســال ها اتفاق نیفتاده است. اگر 

فردی در حاشیه بولوار جلال آل احمد بایستد و به ســاختمان ها نگاه کند کاملا مشخص است 

که این بنای نســبتا قدیمی حداقل 7تا8 متر جلوتر است که هم وضعیت پیاده رو را به هم ریخته 

است و هم نظم معبر ماشین را   از حالت عادی خارج کرده است.»

QQامروزQمشکلQوQدورQهایQسالQدرQنظارتQنبود
جواد امیردادی از ســاکنان قدیمی این محله است که درباره مشکل موجود گفت: «من تاکنون 

شــاهد تصادفات زیادی در این معبر بوده ام که دلیل آن هم مشــخص اســت. نکته اساسی اما 

این اســت که نباید از ابتدا این ساختمان  یا ساختمان های مشابه بنا می شد. ولی آن زمان که در 

اینجا ساخت و ساز می شد و من هم خاطرم هست نظارت آن چنانی نبود و این محله جزو مناطق 

دورافتاده شهری محســوب می شد از طرفی اصلا پیش بینی بازگشــایی بولوار نسبتا پررفت و 

آمدی به نام بولوار مهران نشــده بود. چندی پیش مهمانی داشــتیم که در ســاعات پایانی شب 

هنگام عبور از این تقاطع دچار حادثه شــده بود که البته به خیر گذشت اما هزینه های سنگینی 

روی دســت او گذاشت. باید هم با حذف ساختمان معبر ایجاد شــود و هم اینکه روشنایی برای 

ساعات پایانی شب بیشتر شود.»

QQمالکQرضایتQجلبQگروQدرQخطرQرفع
مهرداد آریافر، رئیــس اداره فنی و عمران منطقه11، درباره مشــکل ایمنــی در تقاطع مهران و 

جلال آل احمد گفت: «این مشــکل در ســال های قبل وجود داشته است و تنها راه رفع آن تملک 

ساختمانی است که در سر نبش واقع شده اســت. در این مسیر تاکنون اقداماتی شده است که 

متأسفانه نتیجه ای را به همراه نداشته است و باید رضایت مالک جلب شود. در مورد روشنایی هم 

هماهنگی با شرکت توزیع برق مشهد برای رفع مشکل  انجام خواهد شد. البته باید اشاره کنم که 

ما در سال های قبل برای تسهیل رفت و آمد در این تقاطع اصلاح های هندسی را انجام داده ایم 

که در کاهش تصادفات و افزایش ایمنی مؤثر بوده و نتایج مثبتی را به همراه داشته است.»
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12منطقه
تقاطعQمهرانQوQجلالQآلQاحمدQبعدQازQچندQسالQهنوزQخطرآفرینQاست

ساختمان قدیمی، عامل تصادف های پرشمار

ظرفیتQآموزشیQفرهنگQسرایQالهیهQبیشQازQسهQبرابرQافزایشQداشتهQاست

بهره برداری از فرصت کرونایی 
11منطقه
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باغگلها

باغگلهابهعنوانیکپارکموضوعیدرمنطقه11وحدفاصل

خیابانمعلم71تا73ساختهشدهاست.هدفازساختاینپارک

ایجادفضاییبراینمایشانواعگلهاوگیاهاندریکمرکزتفریحی

وگردشگریبودهاست.درحالحاضرهمکاشتوپرورشگلهاو

گیاهانمختلفدراینبوســتانانجاممیشودوشهروندانهر

روزمیتواننــدباتهیــهبلیتحضوریازاینبوســتانکهبیشاز

160گونهگیاهیشاملدرخت،درختچهوگلهایفصلیودائمی

دارد،بازدیدکنند.

وضعیتگلوگیاهاناینبوســتانورســیدگیبــهآنهادراین

سالهامورداعتراضبرخیشهروندانبودهاست.صحافییکی

ازشهروندانمحلهتربیتدربارهبهرهبرداریازاینبوستانگفت: 

«هرچهازافتتاحاینباغزیباگذشــتهاسترسیدگیبهآنکمتر

شدهاست.وقتیوارداینبوستانمیشویمدیدهمیشودکهدر

گوشهایازپارکنوعیگلیاگیاهپژمردهشدهیاخشکشدهاندو

طراواتیکباغگلراندارند،ایناتفاقزیاددیدهمیشود.روزهای

ابتداییراهاندازیاینبوســتانشــهروندانمشهدیوزائرانو

گردشگرانبرایبازدیدازاینباغزیباصفمیکشیدندامادرسه

سالگذشتههمیشهاینجاخلوتبودهاست.»

خرداد92

30میلیاردریال

زیبایِ کم طراوت وژه گرافی پر

11منطقه

سید مصطفی بهشتی|  چند شماره قبل تر 

موضوع پروژه گرافی در شهرآرامحله را 

به احداث «پارک کم نهاده» در منطقه 

12 اختصـاص دادیـم. بوسـتانی کـه 

بـا وجـود برنامه ریزی هـای اولیـه در 

اجرا موفق نبوده و برخی شـهروندان 

دربـاره  کمبودهـای فضـای سـبز و 

روشـنایی بوسـتان ناراضـی بودنـد. 

در ادامـه بـه سراغ علـی  زینت بخش، 

شـهردار منطقـه12، رفتیـم تـا اخبار 

ایـن بوسـتان را بیشـتر تشریح کند.

زینت بخــش در ابتدا بــه هدف ویژه 

مدیریت شــهری در منطقه12 اشاره 

کرد و گفت: «توســعه فضای ســبز در 

راستای تحقق شــعار «شهر سبز» در 

منطقه 12 با جدیت دنبال می شود و 

احداث «پارک کم نهاده» در همین راستا 

انجام می شــود که می تواند تأثیرات 

مثبتی در افزایش سرانه فضای سبز 

منطقه داشته باشد.»

علــی زینت بخــش در ادامه افــزود: « 

در راستای سیاســت های شهرداری 

مبنی بر توسعه فضاهای سبز شهری 

و احداث پارک های محله ای در شهر، 

پارک کم نهــاده در منطقه 12 احداث 

شده است.»شهردار منطقه12 با اشاره 

به اینکه عملیات اجرایی احداث این 

پارک انجام شده است، تصریح کرد:« 

این پارک با مســاحتی بالغ بر 6300 

متر مربع در این منطقه احداث شــد 

که با ایجاد شبکه آب رسانی مخصوص 

تحت فشار و اســتفاده از مالچ چوب 

برای جلوگیری از تبخیر آب از سطح 

خاک و کاشــت گونه هــای دارویی و 

مقاوم به کم آبی)درخــت و گل های 

دائمی( استفاده شده است.»

این مسئول شهری در ادامه گفت: «با 

توجه به اهمیت این پارک و موضوعی 

بــودن آن که بــا عنوان کم نهــاده به 

بهره برداری رسیده است.کاشت گل 

دائمی به متراژ حدود 2500متر مربع 

و انواع گونه های مقــاوم به کم آبی از 

جمله بومادران، رزماری، شوید خزنده، 

سدوم عقربی، داغداغان، پیچ ساعتی، 

پوششــی فرانکینیا و فیلا، پیراکانتا، 

زالزالــک، گل راعی،کوکب کوهی، 

لیلکی خــاردار، پیچ انــاری، گلابی 

وحشی، زرشک همیشه سبز، شیرخشت 

خزنده، ختمی، یاس هلندی و زیتون 

تلخ انجام شده و هنوز ادامه دارد.»

زینت بخش در پایان گفت: «کاشــت 

چمن به وســعت 215مترمربع، 893 

اصله انواع درختــان و درختچه های 

همیشه ســبز و خزان پذیر و240متر 

مربع پرچین زرشــک نیز انجام شده 

است.»

QبوستانQفعلیQوضعیتQ12منطقهQشهردار
»کمQنهاده«QراQتشریحQکرد
گامی به سوی
 »شهر سبز«

شهر خبر
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تریبون آزاد
برنامه تریبون آزاد با مشــارکت گروه دانشجویی 

دانشــگاه پیام نــور و اداره فرهنگــی و اجتماعی 

منطقه11 و با هدف تشــویق مردم به مشــارکت  

در برنامه های سیاســی و اجتماعی در بوســتان 

ملت برگزار شد.

اولین مرحله تریبون آزاد با موضوع انتخابات پیش رو 

در منطقه11 برگزار شد و افراد به بیان دیدگاه ها و 

نظرات خود پیرامون این رویداد سیاسی و نامزدهای 

ریاست جمهوری پرداختند.

رفع خطرِ گودها
12بــا پیگیــری و ابــلاغ  شــهرداری منطقه

اخطاریه هایی به مالکان گودهای خطرســاز و 

از طریق مذاکره با مالکان یا اخذ حکم قضایی 

و پرکردن آن ها اقدام به ایمن سازی کرده است.

درســال گذشــته 47مورد گودهای عمیق در 

منطقه گزارش شده است که 6مورد آن از طرف 

ســازمان نظام مهندسی و کارشــناس رسمی 

دادگستری خطرناک تشخیص داده شده است 

و رفع خطر آن ها انجام شده است.

خطرات مواد مخدر
به منظور ارتقای آگاهی عمومی شهروندان درباره 

شناخت مضرات استعمال دخانیات، ویژه برنامه هایی 

در منطقه11 برگزار شد.

نمایشگاه بررسی مضرات مواد مخدر با مشارکت 

ستاد مبارزه با مواد مخدر استان خراسان رضوی 

در بوستان ملت برگزار شد.درحاشیه این نمایشگاه 

خدمات مشاوره و روان شناسی ارائه شد. در منطقه 

نیز نصب بنر و پخش فیلم هایی در فضای مجازی 

برای آگاهی   بخشی انجام شد.

جمع آوری زباله گردها
پس از پیگیری و انجام اقدامات مختلف از سوی 

اداره خدمات شهری منطقه12 در زمینه ممانعت از 

حضور افراد فعال در حوزه ضایعاتی ها در منطقه، در 

طول یک ماه گذشته 265 زباله گرد از معابر منطقه 

جمع آوری شده اند.

در پــی این اقدام که به درخواســت شــهروندان 

ســاکن منطقه انجام شده اســت، در ماه گذشته 

هشت دســتگاه موتورسیکلت و خودرو غیرمجاز 

نیز توقیف و اعمال قانون شده اند.

ضدعفونی ایستگاه ها
برای جلوگیری از گســترش کرونا، ایستگاه های 

اتوبوس منطقه11 به طور مستمر ضدعفونی می شوند.

با توجه به خطرات ناشی از سفرهای درون شهری در 

زمان شیوع کرونا، ضدعفونی ایستگاه های اتوبوس 

در منطقه11 با هدف ترغیب بیشــتر شهروندان 

برای اســتفاده از نــاوگان حمل و نقــل عمومی و 

ایجاد اطمینــان خاطر شــهروندان در این زمینه 

انجام می شود و هر هفته 100 ایستگاه اتوبوس در 

دو نوبت ضدعفونی می شوند.

حفاظت فضای سبز
عملیات کوددهی و محلول پاشی فضای سبز در 

منطقه12 انجام شد.

این اقدام توســط اداره فضای سبز منطقه12و 

برای بهبود کیفیت نگهداری از گونه های گیاهی 

در فصل گرما و حفظ طــراوت و زیبایی معابر و 

پارک ها انجام شد. در این عملیات 8هزار اصله 

درخت  پارک ها، میدان ها و فضای سبز منطقه 

محلول پاشی شدند تا از خطرات ناشی از گرما 

در امان باشند.

پاسخ گویی مردمی
از ابتدای امسال به بیش از 1600پیام مردمی ثبت 

شده در سامانه 137 توسط اداره های شهرداری 

منطقه11 پاسخ داده شده است.

63درصد کل پیام های دریافتی از ابتدای امسال 

تاکنون مربوط به حوزه خدمات شهری و فضای 

سبز بوده است و 44درصد پیام های شهروندان 

مربوط به ســایر بخش های شــهرداری منطقه 

بوده اســت که در کمتر از 72ساعت پاسخ داده 

شده است.

ایمنی شاهنامه36
نصب تجهیزات ترافیکی به منظور افزایش ایمنی 

عابران پیاده و رانندگان، کاهش خطرات مسیر و 

تصادفات به درخواست شهروندان در شاهنامه36 

انجام شد.تجهیزات نصب  شده شامل تابلوهای 

ترافیکی، رفلکتور بلورین و سرعت گیر لاستیکی 

اســت که با هدف به کارگیری صحیح و اصولی 

تجهیــزات ترافیکی در شــبکه معابر شــهری و 

ترافیکی  و با اعتباری بالغ بر170میلیون ریال 

در این مسیر نصب شده است.

منطقه 12منطقه 11



41 2 1 و 1 را محلــه منطقــه  آ شــهر
 1 ۴ ۰ ۰ د  ا د خــر   2 ۰ | پنج شــنبه 
۴ 1 ۷ محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

ن جلد ستا ا د

سرهنگQفتحعلیQزاده،QمسئولQدفترQسازمانQتحقیقاتQوQجهادQخودکفاییQنزاجاQمنطقهQشرقQکشورQازQحمایتQطرحQهایQنخبگانQبرایQافزایشQقدرتQدفاعیQمیQگوید

پشتیبانی از سنگر علم

QQکودکیQدرQ(ره)امامQهایQاعلامیهQپخش
آقا فتح ا... سال48 در شهرستان فاروج قوچان چشم می گشاید. 

دبستان را همانجا پشت سر می گذارد اما از مقطع راهنمایی به 

مشهد می آیند و در این شهر ادامه تحصیل می دهد. برادرش 

از مبارزان علیه رژیم شاه بوده و چندین مرتبه توسط ساواک 

شکنجه شده بود. او از همان کودکی و نوجوانی همراه برادرش 

به راهپیمایی ها می رفت و همیشه زیر پیراهنش پر از اعلامیه 

بود. خــودش آن روزها را این گونه تعریــف می کند: «به خیابان 

می رفتیم و شروع به پخش اعلامیه های امام خمینی)ره( می کردیم. 

وقتی مأموران می آمدند همه فــرار می کردند اما من خیلی عادی و 

بی تفاوت به راهم ادامه می دادم. چون سنم کم بود و فرار نمی کردم، 

مأموران شک نمی کردند برای همین به راحتی از کنارشان رد می شدم 

و در فرصت مناسب باقی اعلامیه ها را پخش می کردم.»

فتحعلی زاده در زمان جنگ که برادرش به جبهه می رفته، بارها به او 

اصرار می کند و می خواهد همراهش برود سرانجام دی ماه سال 66 به 

خواسته اش می رسد و هنگام تحصیل راهی جبهه می شود. شش ماه 

پایانی جنگ را همراه برادرش در میدان نبرد به سر می برد و حتی در 

آخرین عملیات جنگی بین ایران و عراق حضور داشت. او که از گذشته 

به فعالیت های نظامی علاقه داشــته، با این تجربه اشتیاقش به این 

عرصه بیشتر می شود. البته قبل از این ها هم همراه برادر دیگرش که 

در ژاندارمری فعالیت داشته، به سرکشی از پادگان ها رفته بود و همه 

این ها دست به دســت هم داده بود تا برای ادامه تحصیل، دانشگاه 

فهیمه شهری|بیشترارتشیهازندگیهایپرفرازونشیبیراپشتسرگذراندهاند.ازاینشهربهآنشهررفتهوسالهادردغربترابر

دوشکشیدهاند.هرلحظهآمادهاعزامبهعملیاتبودهوهستندوهمهمیدانیمکهاینسبکزندگیکردنازعهدههرکسیبرنمیآید.

بایدعاشقکشورتونظمومقرراتنظامیباشیتابتوانیاینسختیهاراتاببیاوری.سرهنگفتحا...فتحعلیزاده،ارتشیبازنشسته

محلهدانشآموز،است.اوتخصصتوپخانهصحراییوموشکهاراداردوبهواسطهحضوردرجنگتحمیلی،جنگباطالبانولشکر77 

پیروزثامنالائمه(ع)خاطراتبســیاریازنبردبادشمناندارد.اوازسال۸6بهطورغیررســمیوازسال۸9بهطوررسمی،مسئولیت

دیگریبرعهدهمیگیردوبهقولخودشدرسنگرجدیدیخدمتمیکندکهآنتوسعهکارتحقیقوپژوهشدرارتشوارتباطگیری

بانخبگاناســت.فتحعلیزادهاکنونمسئولدفترســازمانتحقیقاتوجهادخودکفایینزاجامنطقهشرقکشوراستوبههمین

دلیلنخبگانبسیاریبااوارتباطداشتهودارند.طیاینسالهاحدودهزارطرحوایدهازسوینخبگانبهاودادهشدهتاازطریقارتش

عملیاتیشــودوبهمرحلهاجرابرسد.ازبیناینهاحدود150ایدهتجاریسازیشدهواکنوندرحالبهرهبرداریاست.درادامهاین

مطلببازندگیاینمردمیدانودیدگاههایاودربارهمشکلاتنخبگانوفرارآنهاازکشورآشنامیشویم.
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طرح های 
خوب 
جوانان در این 
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به افزایش برد 
سلاح های انفرادی 
و  عملیاتی 
موشک ها شده 
است
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مبارزه با طالبان و قاچاقچیان
فتحعلیزادهدرزمانحملهطالبان،فرماندهقرارگاه
توپخانهلشــکر۸۸زاهدانبودهویگانــشرابهمرز
زابلمیبــرد.اودربارهآنروزهــامیگوید:»آنجاهوا
بســیارگرمبــود،روزهابــهآمــوزشمیپرداختیمو
شــبهادرگیرعملیاتمیشــدیم.بهطورتقریبی
میتوانمبگویمکههرشــبعملیاتداشتیمواین
درحالیبودکهموادغذایــیوامکاناتنظامیکافی
رادراختیــارنداشــتیم.حتیآبخــوردنبهمقدار
کافیدردسترســماننبوداماچونهدفیوالارادر
سرمیپروراندیم،اینسختیهاراتحملمیکردیم.
مادغدغهدفاعازمیهنمانراداشتیم.برایگردش
عــازممنطقهعملیاتینشــدهبودیم.میدانســتیم
بایددرســنگربمانیموباتمــاموجودهمیــنکاررا
کردیم.شبهابیداربودیموبهمبارزهباقاچاقچیان
وتروریســتهامی پرداختیم.آنزمانپاســگاههای
نظامیعقبکشیدهشــدهبودندوحفظامنیتمرز
بانیروهایارتشبودبرایهمینمرتبدرگیرمبارزه

باقاچاقچیانمیشدیم.«



5 دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
 s h a h r a r a n e w s . i r ن جلد ستا ا د

حل مشکلات توسط نخبگان 
بهعقیــدهاوتماممشــکلاتماتوســطنخبــگانو
دانشــجویانخودمانحلشدنیاســتامابهدلیل
اینکــهشایستهســالارینمیشــودومدیریتهابه
دســتافرادغیرمتخصصدادهشده،ازاینظرفیت
بزرگبهــرهکافــیرانمیبریم.اومیگویــد:»وقتی
مدیریبامــدرکغیرمرتبــط،بدونتوانایــیلازمو
براســاسرابطه،مشــغولکارمیشــود،هیچوقت
اجازهنمیدهــدافرادتوانمندترازخــودشرویکار
بیایندچراکهمیترســدجایگاهشراازدستدهد
برایهمیــنشــاهدیمکهچطــورچــوبلایچرخ
نخبگانگذاشتهمیشودبهطرحهایشانبیاعتنایی
میشــود.«اوانعطافپذیرنبودنمدیرانراازدیگر
مشــکلاتنخبگانبیانمیکندودربارهاشچنین
توضیــحمیدهــد:»متأســفانهمدیرانمــابههمان
روشهایسنتیعادتکردهاندوحتیوقتیطرحی
کیفیتکارشانراافزایشمیدهد،حاضربهپذیرفتن
روشهــایجدیــدنیســتند.درواقعمقابــلتغییر
مقاومتمیکنند.اینباعثمیشــودکهطرحهای
مفیدنخبگانبیاســتفادهبماندامــااگرمدیرانمان
جزوافرادمتخصصوآگاهباشــندخودشــاندنبال
نخبگانمیآیندوازنظراتوایدههایآنهااستفاده
میکنند.«بهنظرفتحعلیزادهاگرامکاناتومحیط
مناســبرابراینخبگانفراهمکنیمیکایدهآنها
تبدیلبه10ایدهمیشودامامتأسفانهسالهاست
کهحتیامکاناتحداقلیدراختیارآنهاقرارنگرفته
واینهاباعثمیشــودکهبــهراحتیجذبســایر

کشورهاشوند.

افزایش توان نظامی با اختراعات 
داخلی

فتحعلیزادهدرادامهبــهطرحتیرالکترونیکیآتش
خمپــاره120وراکتانــداز107اشــارهمیکندکه
توســطخودشودونفردیگرایدهاشدادهشــدهو
درآنباتکنولوژیایکهبهکاررفتهاســتدرعرض
یکتاســهدقیقهجهتیابیعلمیمیشودواولین
موشــکبههدفبرخــوردمیکنــددرحالیکهقبل
ازایناختراع،حــدود15دقیقهطولمیکشــیدتا
جهتیابیشــودوپسازپرتابدوموشک،سومین
موشــکبههــدفاصابــتمیکرد.بهگفتــهاواین
اختراعاکنونتجاریسازیشــدهوحتیدراختیار

مرزباناننیرویانتظامیهمقراردارد.
فتحعلیزادههمچنینبهطرحیبرایذخیرهسوخت
موشــکوطرحیدیگــردررابطــهبارباتهااشــاره
میکنــدکهمعتقداســتتأثیــرزیــادیدرافزایش
راندمانکاریوکیفیتنظامیودفاعیداشتهاست.
اومیگویــد:»باتوجهبــهاینکهاکنــوندورهجنگ
ســایبریاســتنخبگانمــانطرحهــایبســیار
ارزشمندیدرحوزهاخلالکنندههایالکترونیکی
ارائهکردهاندهمچنینطرحهاییبرایافزایشقدرت
توپکشها،تانکهاونانوکامپوزیتهاداشتهایم.«

افسری را انتخاب کند. او سال 67 از طریق کنکور وارد این دانشگاه می شود 

و دوره های آموزشی مختلفی از جمله رزم در جنگل، جنگ در کوهستان، 

تــکاوری، چتربازی و پدافند غیرعامل را فرامی گیرد تا اینکه ســال 71 با 

مدرک لیسانس دانش آموخته می شود. او سال 72 به اصفهان می رود و 

دوره تخصصی مقدماتی توپخانه را می گذراند. از این پس مسئولیت های 

تخصصی تری به او می دهند و فرماندهی آتشبار را برعهده اش می گذارند.

QQQعقربQوQمارQباQسفرهQهم
فتحعلی زاده از ســال 72 تا 76 در منطقه عملیاتی بوده است. از جمله در 

دشت عباس تنگه ابوغریب حضور داشته که خاطرات زیادی از آن سال ها 

دارد: «آنجا مارهای بزرگ و خطرناکی داشــت بارها پیــش می آمد که به 

عنوان مثال در حال خوردن ناهار بودیم و یک مار یا عقرب وسط سفره مان 

می افتاد. حتی یک بار دنبال سربازی می گشتیم و او را در حالی پیدا کردیم 

که حیوانات تمام بدنش را خورده و فقط پوتین هایش باقی مانده بود.»

او بارها در میدان نبرد شــاهد قطع عضو یا شهید شدن دوستانش بوده و 

حتی در میدان مین جلوی چشمش شکم دوستانش پاره می شود و قلب، 

روده و سایر اعضای بدنشان به طرفی پرت می شود.

فتحعلی زاده به طوفان های 120روزه زابل اشاره می کند و ادامه می دهد: 

«یک روز با کامیون به ایرانشهر )از شهرهای نزدیک مرز زابل( آمدیم تا آذوقه 

و مهمات برداریم. در مسیر برگشت ناگهان چراغ های کامیونمان خاموش 

شد. راننده ای که داشتم از مجروحان جنگی بود و به علت برخورد ترکش 

با سرش، مشــکلات عصبی و تمرکزی داشت. دیدم با این وضعیت چراغ 

خاموش و جاده طوفانی نمی تواند رانندگی کند. از طرفی قرار بود شــب 

عملیات داشته باشــیم و باید به پادگان می رسیدیم تا غذا و آب و مهمات 

را در اختیار نیروها می گذاشــتم. خودم پشت کامیون نشستم و راننده را 

سوار یک ماشین رهگذر دیگر کردم و به آن ها گفتم شما یواش حرکت کنید 

من هم پشت سرتان می آیم. 200متر مانده بود به مقصد، ماشین جلویی 

گاز را گرفت و رفت. در همین فاصلــه به گارد ریل های کنار جاده خوردم، 

ماشین چپ کرد و من بیهوش شدم. وقتی ســلامتی ام را به دست آوردم 

برحسب قوانین ارتش متهم بودم به اینکه چرا از ماشین خراب استفاده 

کرده ام. ما نظامیان همیشــه در معرض چنین تصمیم های سختی قرار 

می گیریم من می توانستم تا وقتی ماشین تعمیر شود، آن را بخوابانم اما 

از آن طــرف نیروهایم با کمبود آب، غذا و مهمات روبه رو بودند. خطر کردم 

و با ماشــین خراب راهی شــدم. بعد از این حادثه هم با هزینه شــخصی 

خسارت های واردشــده را پرداخت کردم. به هرحال این جور مسائل هم 

بخشــی از ویژگی های کار در ارتش است چراکه قوانین حاکم است و در 

هیچ شرایطی نباید از آن سرپیچی شود.

QQسنگرQتغییر
فتحعلــی زاده ســال 81 دوباره به اصفهــان می رود و این بــار دوره های 

کارشناســی عالی توپخانه صحرایــی و موشــک ها را می گذراند. او که 

سال 74 ازدواج کرده بود، تا این زمان به دلیل حضور در مناطق عملیاتی، 

همسرش در مشهد بود اما از این سال همراه یکدیگر به اصفهان می روند. 

او پس از اتمام دوره آموزشی اش به دلیل رتبه خوبی که کسب می کند اجازه 

داشته شهر محل کارش را خودش انتخاب کند و بدین وسیله به مشهد باز 

می گردند. به گفته خودش آن ها در واقع از سال 81 طعم زندگی مشترک را 

می چشــند. آقا فتح ا... از سال 82 تا 86 در بخش توپخانه صحرایی لشکر 

77 پیــروز ثامن الائمه)ع( خدمت می کند و از ســال 86 بــه عنوان معاون 

شعبه عملیات این لشکر منصوب می شــود. فتحعلی زاده گهگاه مقاله 

می نوشته و کارهای تحقیقاتی انجام می داده برای همین از سال 86 که 

در هر یگان ارتش، شعبه تحقیق و پژوهش شکل می گیرد، فرمانده وقت 

لشکر 77 پیروز ثامن الائمه)ع(، او را با حفظ سمت، مسئول واحد تحقیق و 

پژوهش می کند. از این پس سنگر او تغییر می کند و وارد عرصه علم و دانش 

می شود. او می گوید: «با پذیرفتن این مسئولیت دیدم بهترین تحقیق ها 

و پژوهش ها مربوط به نخبه هاســت برای همین تصمیــم گرفتم آن ها را 

شناسایی کنم. سراغ دانشگاه ها می رفتم یا از طریق اینترنت، دانشجویانی 

را که مقاله ها و ایده هایشان در منابع معتبر چاپ شده بود پیدا می کردم. 

از آنجایی که اولویت ارتش، طرح ها و ایده های نظامی بود، بیشتر دنبال 

دانشجویان نخبه رشته های مرتبط مثل مخابرات و فیزیک اتمی می رفتم 

و به آن ها می گفتم طرحشــان را به ما بدهند. سپس این طرح را به تهران 

می فرســتادم. چندی به همین روال گذشت و چون نتایج خیلی خوبی 

گرفته بودیم رئیس سازمان تحقیقات و جهاد خودکفایی نزاجا کشور در 

تهران از فرمانده لشکر 77 پیروز ثامن الائمه)ع( درخواست کرد من به آنجا 

بروم و کارم را ادامه دهم. خودم اصلا راضی به این تغییر موقعیت شــغلی 

نبودم. تازه چند سال بود که داشــتم کنار خانواده ام زندگی می کردم اما 

دســتور از بالا بود و باید می رفتیم. حدود شــش ماه در آنجا کار کردم و در 

این مدت کلی درخواســت دادم که با انتقال من به مشهد موافقت کنند. 

سرانجام به این شهر آمدم و همین جا کارم را ادامه دادم.

QQموردQ150QاجرایQوQطرحQهزارQشناسایی
به گفته فتحعلی زاده ابتدا چون دفتر کارشــان در ساختمان ارتش بوده 

برخــی نخبه ها به دلیل ذهنیت  گنگی که داشــتند حاضر نبودند به آنجا 

بیایند. از طرفی هم هر کس می آمده باید قوانین نظامی را رعایت می کرد. به 

عنوان مثال ورود تبلت، فلش و امثال این ها به پایگاه های نظامی مقررات 

خیلی ســخت گیرانه ای دارد بنابراین وقتی نخبه ها می خواستند برای 

ارائه طرحشــان بیایند با مشکلات زیادی روبه رو می شدند. او می گوید: 

رایزنی هایی انجام دادیم و قرار شد دفتری مستقل به ما اختصاص دهند. 

از ابتدای فروردین سال 90 کارمان در این دفتر جدید را آغاز کردیم و از داخل 

پادگان به خارج آن منتقل شــدیم. از این پس من مســئول دفتر سازمان 

تحقیقات و جهاد خودکفایی نزاجا منطقه شرق کشــور شــدم و طرح ها 

و ایده هــای نخبگان را پس از شناســایی به ســازمان تحقیقات و جهاد 

خودکفایی ارتش در تهران می فرستادم. برای طرح هایی که آنجا تصویب 

می شــد بودجه در نظر می گرفتند و به مرحله تجاری سازی می رسید. از 

طرفی چون دفتر مســتقلی در خارج از پادگان داشتیم توانستم روابط را 

توسعه دهم. به دانشــگاه ها، پارک های علم و فناوری، مراکز تحقیقاتی 

مشهد، گرگان، شــاهرود، بجنورد و بیرجند می رفتم و با مسئولان، رؤسا، 

استادان و دانشــگاهیان جلسه می گذاشــتم. نتیجه این تلاش ها این 

بود که تاکنون حدود هزار طرح شناســایی شــده و حدود 150مورد آن ها 

تجاری سازی شده است.»

فتحعلی زاده بعضی نخبگان را به عنوان سرباز وظیفه در دفترش مشغول کار 

می کند و از آن ها می خواهد در دوران سربازی، کارهای تحقیقاتی شان را 

دنبال کنند. طی این سال ها هم 500 سرباز وظیفه به او ارجاع داده شده اند.

QQدفاعیQوQنظامیQنیازهایQرفعQبرایQهاQطرحQسازیQتجاری
او به طرح هایی که در این سال ها تجاری سازی شده است اشاره می کند و 

می گوید: «چون این طرح ها مربوط به مسائل نظامی می شوند نمی توانم 

جزئیات آن ها را بیان کنم اما طرح های خوبی توســط جوانان خودمان 

داده شد که در نتیجه آن موفق به افزایش برد سلاح های انفرادی و افزایش 

برد عملیاتی موشــک ها شــدیم. همچنین جلیقه های ضدگلوله ای که 

در گذشــته استفاده می شد حدود 4 کیلوگرم وزن داشت و درست زمانی 

که فرد می خواســت عازم یک مأموریت خطرناک شود این همه به وزنش 

اضافه می شد اما با کمک همین نخبگان، اکنون جلیقه های ضدگلوله ای 

ساخته شده که فقط حدود 300گرم وزن دارد.»

به گفته فتحعلی زاده 10 موضوع توســط ارتش تعریف شده که در اولویت 

هستند و از آن ها حمایت بیشتری می شود. در واقع این موضوع ها نیازهای 

نظامی و دفاعی کشــور هســتند و برای هر نخبه ای که طرحش پذیرفته 

شود اگر مرد باشــد بین 4 تا 11 ماه کسری خدمت در نظر گرفته می شود. 

طرح های خانم ها هم خریده می شــود البته بین آقایان هم اگر کسی به 

هر دلیلی نخواهد از کسری خدمت اســتفاده کنــد، می تواند طرحش را 

به ارتش بفروشد.

QQخارجQازQاستقبالQوQداخلQدرQنخبگانQسرخوردگی
فتحعلی زاده سال 97 بازنشسته شده اما دوباره برای پنج سال دیگر مشغول 

کار می شود و همچنان در سمت خود قرار دارد. او که شاهد سرخوردگی 

نخبگان در داخل کشــور و جذب آن ها به دیگر کشورهاســت، می گوید: 

«ما جوانان توانمند، خوش فکر و بااستعداد زیادی داریم اما متأسفانه به 

طرح ها و ایده های آن ها بها داده نمی شود و شاهدیم که طرح هایی با چه 

ارزش زیادی در کتابخانه ها خاک می خورند.»

او می گوید: «همان طور که یک بچه پر از شــور و انرژی است و باید فضای 

مناسب برای تخلیه انرژی اش را فراهم کرد، نخبگان هم پر از ایده و استعداد 

هستند و به شدت دنبال جایی می گردند که امکان بروز این توانایی ها و به 

منصه ظهور رساندن ایده شان را داشته باشند حال اگر ما از این استعدادها 

استفاده نکنیم دیگران قدرشان را به خوبی می دانند و با بهترین امکانات 

پذیرای آن ها هستند.»فتحعلی زاده تأکید می کند که باید بین نخبگان با 

مدیران، کارخانه داران و کارفرماها رابطه ایجاد کرد چراکه نخبگان طرح های 

بسیاری برای افزایش راندمان و کیفیت کاری دارند. 
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QQگیاهیQکمانQرنگین
حدس ما درست است می خواهیم در فضایی به زیبایی 

دشت های سرسبز بهاری گفت وگو کنیم. در گوشه ای 

از اینجا بوی سـبزی های معطر و گل های زیبا به مشام 

ما می رسد  و در  گوشه دیگر آن می توان بویی شبیه بوی 

عطاری ها و داروخانه های سـنتی را استشـمام کرد. به 

گفته سـعید او بسـیاری از  گیاهـان دارویـی پرطرفدار 

کشـور را در گلخانـه خـود پـرورش می دهـد. گلخانـه 

گیاهان دارویی امیدوار بسیار متنوع است و گیاهانی 

بـا رنگ هایی جز سـبز را می تـوان در اینجـا دید چیزی 

که شـبیه یـک رنگین کـمان گیاهـی اسـت. او بیش از 

100گیـاه دارویـی را تولیـد می کنـد و به خـواص آن ها 

آشنایی کامل دارد. اما گیاهانی که این روزها طرفداران 

زیـادی دارنـد و برای تمـدد اعصـاب و همچنین بهبود 

روند درمان بیماری کرونا مؤثر هستند، بخش بزرگی از 

 فضای گلخانه را به خود اختصاص داده انداو می گوید:

« گیاهان دارویی همچون اسـطوخودوس، مریم گلی، 

به لیمو، بابونه، سـنبل الطیب، گزنه، خانـواده نعناع ها 

و بادرنجبویـه در کاهـش اسـترس و اضطراب ناشـی از 

زندگـی مکانیکی و پرتنش امـروزی نقش مهمی را ایفا 

می کنند که بسـیار هم کاربردی هسـتند.»

QQQبهQرسیدگیQگروQدرQسرمایهQبرگشت
گیاهان

سـعید امیـدوار کـه 47 سـال سـن دارد و مـدرک 

ارشـد منابـع طبیعـی را اخذ کرده اسـت بیش از 15 

سـال اسـت ایـن کار را آغـاز کـرده اسـت. از ابتدای 

کار بـه دنبـال پرورش علمـی گیاهـان دارویی بوده 

اسـت: «من ابتـدا از فضایـی کوچک تـر کار را شروع 

کـردم امـا بـرای آغـاز ایـن کار بایـد روش علمـی را 

نقشـه راه قـرار داد.

 در ایـن حـوزه ظرفیت هـای بسـیاری وجـود دارد 

و بـرای سرمایه گـذاری بسـیار توصیـه می شـود. 

امـروزه اسـتقبال جامعه بـرای اسـتفاده از داروهای 

گیاهی بیشـتر شـده و از طرفـی زمینه صـادرات این 

محصولات وجود دارد چرا که در کشـورهای خارجی 

برای آن تقاضا وجود دارد. هرکسـی ایـن کار را  از یک 

فضـای کوچـک 4 مـتر مربعـی بـرای اسـتفاده خـود 

می توانـد شروع کنـد. امـا بـرای اینکـه در ایـن کار به 

درآمد برسـد باید روی یک فضـای حداقل 200 متری 

حسـاب کند. علاوه بر فضا آب و برق باید در دسـترس 

باشـد و بـرای راه انـدازی کار با مشـاوران متخصص و 

اسـتادان دانشگاه مشـورت شود.»

ایـن گلخانـه دار منطقـه 12کـه سـاکن محلـه الهیه 

اسـت در ادامـه دربـاره  سرمایه گذاری در این شـغل 

می گوید: « با مبلغی در حدود 10 میلیون تومان نسبت 

بـه فضایی که فـرد بهره بردار در اختیـار دارد می توان 

کار را شروع کـرد، اما بسـته به نوع تولیـدات این عدد 

متغیر اسـت. نظر من البته این اسـت کـه برای شروع 

کار عـلاوه بر زمیـن سرمایـه 100 میلیـون تومان عدد 

سرمایـه کافی اسـت. خیلی از سرمایه گـذاران وقتی 

کاری را شروع می کننـد توقـع دارنـد سرمایـه سریعا 

بازگشت کند و به سـود برسند. در کار پرورش گیاهان 

دارویی این اتفاق بعد از گذشت 3 تا 4 ماه از شروع کار 

پیـش می آیدد مـشروط بر اینکـه بازاریابی مناسـب 

در این مدت رخ دهد.»

نگهداری و رسیدگی امر مهمی در گلخانه داری است 

کـه امیدوار در این خصوص می گوید: « هر محصولی 

کـه در گلخانـه قـرار دارد و پرورش داده می شـود یک 

موجـود زنـده اسـت کـه نیـاز بـه نگهـداری دارد. این 

موضوع دقیقا شـبیه مراقبت از یک کودک خردسال 

اسـت. گیاهان را در شرایط مختلـف آب وهوایی باید 

رصد کرد و رسـیدگی به آن ها را بر اسـاس نیاز گیاهان 

مختلـف انجـام داد. ایـن مهم ترین اصـل در پرورش 

گیاهـان دارویی و گلخانه ای اسـت. بنابراین شـاید 

زمان هایـی پیـش بیاید که فـرد برای ماه ها و سـال ها 

شرایط سـفر را نداشـته باشد.»

صبردربرابرسختیها
ســعید امیدوار از ســختی های کار گلخانه داری و آمادگی برای روبه رو شدن 

با مشکلات می گوید:» هیچ کاری راحت نیســت و در هرحوزه ای باید زحمت 

کشید، پرورش گیاهان دارویی هم به همین شکل است. از جمله این اتفاقات 

می توان به طوفان های ســنگین اشــاره کرد که امکان دارد شــکل گلخانه را 

به هم بریزد و خســارت زیادی به بار آورد. قطعی برق هــم در چند وقت اخیر 

جزو همین هزینه های پیش بینی نشده اســت که باید با خرید موتور برق و یا 

خسارت های نسبتا سنگین آن را جبران کرد. در این مسیر باید مبالغ سنگین 

برق و گاز را هم در نظر گرفت که می تواند هزینه های جاری فرد سرمایه گذار 

را افزایش دهد. بعضا بذر بی کیفیت و یا سرمایی که در گلخانه کنترل نشــده 

است هم می تواند کار را ســخت کند. بخشی از این خســارت ها را با مشاوره 

خوب می توان کنترل کرد اما بخشــی از آن ها را فقط بایــد  با صبر بالا تحمل 

کرد و سپس به فکر جبران برآمد.«

خلاقیت،کلیدپیشرفت
گلخانه دار ساکن محله الهیه طرحی دارد که براساس آن گیاهان دارویی 
و حتی سبزیجات را گلدانی به مشتریان عرضه می کند:»عرقیات گیاهان 
دارویی به دلیل سهولت مصرف و از سویی تصور تأثیر سریع، بیشتر از 
گیاهان تازه و و معطر استفاده می شوند، حال آنکه تولید عرقیات گیاهی با 
نقص ها و ضررهایی همراه است که استفاده از اسانس به جای گیاه، تولید 
نامناسب و وجود متانول در عرقیات که گاهی اوقات تا ازدست دادن بینایی 
انسان ها پیش رفته و همچنین از دست دادن خاصیت های گیاهان دارویی 
در فرایند عرق گیری از جمله آن است. مجموع این عوامل باعث شد تا 
من تصمیم بگیرم بسیاری از گیاهان دارویی نظیر به لیمو، نعناع، آویشن، 
ریحان، بابونه، جعفری و... را به طور گلدانی عرضه کنم تا شهروندان هر 
روز از بو و عطر و طعم تازه این گیاهان لذت ببرند، تصمیمات این چنینی 

خلاقیتی است که می تواند به پیشرفت در کار کمک کند.«

12منطقه



7 دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
 s h a h r a r a n e w s . i r ونا زندگی امید محله |کر

سید مصطفی بهشتی|   

چند روزی هســت که در 

فضای مجــازی هــر برنامه و 

صفحه ای را که باز می کنیم با تصاویر 

یا فیلم آدم هایی روبه رو می شــویم که 

قاشق و چنگال به سر و صورتشان چسبیده 

است و این گونه تحلیل می کنند که بعد از تزریق 

واکســن کرونا پوســت یا قســمت هایی از بدنشان 

آهنربا شده است! ســؤالی که پیش می آید این است که 

آیا ایــن پیام ها می تواند نظر مردم را درباره واکسیناســیون 

تغییر دهد یا خیر؟!

QQآمدیمQتردیدیQهیچQبی
راهــی مرکز خدمــات جامع ســلامت شــهری اباعبدا...الحســین)ع( در محله 

فارغ التحصیلان شدیم تا نظر شهروندان را در این زمینه جویا شویم.

با وجود اینکه سرعت واکسیناســیون در این مرکز نســبت به یک ماه قبل کاهش داشته و 

بعضا بی نظمی  هایی احساس می شود برخی شهروندان برای دریافت دز اول و یا دوم واکسن 

کرونا به این مرکز مراجعه می کنند. محمد شهریاری که به همراه دخترش راهی این مرکز شده 

است تا دز دوم واکسن را دریافت کند در این باره می گوید: «من دز اول را که دریافت کردم همان 

علائمی را که پزشک گفته بود داشــتم اما این چیزهایی را که گفته می شود بدنم آهنربا شده 

باشــد ندیده ام. الان هم آمده ام دز دوم واکســن را دریافت کنم. برای این کار هم دلیل دارم، 

واکسن مرگ ندارد و کرونا در سن من با کسی شوخی ندارد.»

عفت شاراهی یکی دیگر از شهروندانی است که برای تزریق دز دوم واکسن کرونا همراه نوه اش 

سامان ارجمندی به مرکز خدمات سلامت محله فراغ التحصیلان آمده است، خودش چندان 

توان صحبت کردن ندارد، نوه اش که پرستار یکی از بیمارستان های خصوصی مشهد است درباره 

همراهی مادربزرگ و تزریق واکسن با وجود خبرهای منتشر شده می گوید: « با توجه به شغلی 

که دارم و با پزشــکان زیادی در ارتباط هستم برای همان دز اول هم مشورت کردیم و پزشکان 

توصیه کردند اســتفاده کنیم. الان هم برای تزریق دز دوم هیچ تردیدی نداریم. ممکن است 

عوارضی از این واکســن منتقل شود اما از گرفتار شدن به ویروس کرونا آن هم برای مادربزرگ 

من که حدود 80سال دارد بهتر است.»

در ادامه گفت وگویی که با سایر شهروندان حاضر در این مرکز داشتیم نظر اکثریت بر این بود 

کــه باید در این شرایط واکســن را که تنها راهکار علمی برای خروج از وضعیت موجود اســت 

تزریق کرد. در این میان، افرادی هم هســتند که به خاطر دنبال نکردن فضای مجازی با این 

اخبار کاملا بیگانه هستند و بدون نگرانی واکسن خود را تزریق می کنند.

QQامیدQمسیرQدرQحرکت
بعد از گفت وگو با این شهروندان سعی داریم به عنوان خبرنگار با پزشکان این مرکز که با تمام 

افراد حاضر برای تزریق واکســن نفر به نفر صحبت می کننــد گفت وگو کنیم اما به دلایلی که 

مشــخص نیست حاضر به مصاحبه نمی شوند. البته در قالب شهروند وقتی با آن ها گفت وگو 

می کنیم بدون اینکه نامی از خود بیاورند می گویند: «در این روزها  مطرح شده که اجسام فلزی 

به بدن برخی  افرادی که واکسن تزریق نکرده اند هم چسبیده است. در هرصورت برای تأیید 

یا رد این اتفاق هنوز هیچ دلیل علمی و پزشــکی وجود ندارد. آنچه اثبات شــده و علمی است 

این اســت که برای خروجی از شرایط موجود باید واکسن هایی را که در دسترس است و مورد 

تأیید وزارت بهداشت اســت تزریق کرد و نباید افرادی که تجربه ای در این زمینه ندارند امید 

مردم را ناامید کنند.»

شهروندان بی توجه به موج منفی
 فضای مجازی در صف
 مراکز بهداشت هستند

واکسن مرگ ندارد

نا و کر
 زندگی

رضا ریاحی |    وقتی گفت وگویمان را آغاز کردیم، بیش از هرچیز دیگری لهجه شــیرین آذری اش 

به چشــم می آمد. از آنجایی که من هم ترک تبار هستم، تصمیم گرفتم با زبان آذری به او خوش 

آمد بگویم:«خوش گلدی قارداش«، اوهم در جواب گفت:«ســاغول، چوخ ممنون». یک حال و 

احوال پرسی ساده به زبان مادری!

امیرحسین ابراهیم پور سه سالی می شود که همراه خانواده اش از تبریز به مشهد کوچ کرده و 

در محله مجیدیه ساکن شده اند.  او یک دوچرخه سوار است و چند سالی است این ورزش مفرح 

را به طور حرفه ای دنبال می کند. امیرحسین در این مدت زمان کوتاه عناوین متعددی کسب 

کرده که مقام دوم مسابقات کشوری کوهستان)کراس کانتری( از جمله آن است.

QQخودروQبدونQهایQشنبهQسهQثابتQپای
امیرحسین سال 1382 متولد شده و حالا عضوی از پویش«هم  رکابان پاکران الهیه» و پای ثابت 

پویش«سه شنبه های بدون خودرو» است: «این پویش فرهنگی و ورزشی، درحقیقت پویشی 

است که با هدف اســتفاده کمتر از خودروهای تک سرنشین راه اندازی شده و اهداف بزرگی 

همچون ایجاد نشــاط و سلامت جسمی و روحی در شــهروندان، توسعه فرهنگ پیاده روی و 

دوچرخه سواری به عنوان یک شیوه کارآمد جابه جایی در مسافت های کوتاه، کمک به کاهش 

آلودگی هوا و ترافیک و استفاده بیشتر از حمل و نقل عمومی همچون اتوبوس و مترو را دنبال 

می کند.»

QQکوهستانQدرQآدرنالینQاوج
جوان موفق محله مجیدیه یک سالی می شود که ورزش دوچرخه سواری را حرفه ای و زیرنظر 

استاد و مربی خودش، هادی تیموری، پیگیری می کند. امیرحسین از بین دوچرخه سواری 

کوهســتان، جاده و پیست که رشته های مختلف مســابقات دوچرخه سواری هستند، رشته 

کوهســتان)کراس کانتری( را برگزیده و فعالیت می کند:«رشته دوچرخه سواری کوهستان 

در مسیرهای صخره ای و جنگلی، سراشــیبی و سربالایی های طولانی و ناهموار به مسافت 

5 تا 9 کیلومتر برگزار می شــود و به قدری مهیج اســت که آدرنالین خون شــما را بی اندازه بالا 

می برد! رکاب زنان این رشته باید گذشته از داشتن مهارت فنی از شجاعت زیادی هم برخوردار 

باشند تا در رویارویی با موانع طبیعی مانند ریشه درختان، تپه ها و پرش های ناگهانی بهترین 

عکس العمل را داشته باشند.»

QQطلاییQپیراهنQعشقQبهQقهرمانی
امیرحســین سال گذشته ســه بار در مسابقات دوچرخه ســواری جوانان استان که در 

مجموعه ورزشی پارک خورشید، پیست دوچرخه سواری داغستان طرقبه و پیست 

دوچرخه سواری تپه ســنگی)محله وکیل آباد( برگزار شــده، شرکت کرده و به 

ترتیب رتبه های اول، دوم و سوم این مسابقات را به دست آورده است:«بعد از 

حضور موفق در رقابت های استانی، جواز حضور در مسابقات کشوری 

دوچرخه ســواری کوهستان را به دست آوردم که در پارک چیتگر 

تهران برگزار می شد. در آن رقابت ها نیز به لطف خدا عملکرد 

خوبی داشتم و مقام دوم انفرادی و مقام قهرمانی تیمی 

را کســب کردیم. مرحله بعدی مسابقات کشوری 

23تیرماه امسال، باز هم در پارک چیتگر تهران 

برگزار می شــود و امیدوارم موفقیت های 

گذشته را تکرار کنم و سرانجام پیراهن 

طلایی تیم ملی را بر تن کنم، آرزویی 

که هرگز دور نیست.»

دوچرخه سوار جوان محله مجیدیه مقام دوم مسابقات کشوری 
دوچرخه سواری کوهستان را به دست آورد

در سودای پیراهن تیم ملی

مید ا
 محله

12منطقه
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81 2 1 و 1 را محلــه منطقــه  آ شــهر
 1 ۴ ۰ ۰ د  ا د خــر   2 ۰ | پنج شــنبه 
۴ 1 ۷ محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

خیابــانالهیــه25مزینبهنامشــهیدباغشــنییکیاز
معابرپررفتوآمدمنطقه12اســتکهمراکــزفرهنگی،
مذهبی،ورزشــیوتجاریمتعددیرادرخودجایداده

است.
اینخیابانبهدلیلدسترسیمناسببهمراکزمختلف

جزومعابرمحبوببرایخریدارانمســکناســتوجزو
اولیــنســکونتگاههایمحــدودهمتصلشــهریمنطقه
بهحســابمیآید.عصرهایشــلوغوپررفــتوآمداین
خیابانومراکزخریدوفرهنگسرایالهیهنشاندهنده

سرزندگیاینمعبرنسبتاقدیمیمنطقهاست.

زندگیعصرانه

مســجدامــامرضــا(ع)از
بزرگتریــنمراکــزمذهبــیو
فرهنگیمنطقهاستودرتمام
روزهایســالبراینمازپذیرای
نمازگزارانمحلهالهیهاست.

مجتمــعمســکونیســامانیکــیازبزرگتریــنو
قدیمیتریــنمجتمعهایمنطقهاســتکــهبیشاز
15سالقبلبرایسکونتجانبازاناحداثشد.

شــهدای ورزشــی ســالن
شهرداریدرخیابانالهیه25 
اســتکهبعدازشیوعکرونابه
محلیبرایجمعآوریمعتادان
متجاهــروکارتنخــواببدل

شدهاست.

ایستگاهآتشنشانیشماره130 
کهیکیاز3ایستگاهآتشنشانی
واقــعدرمنطقــه12اســت،در
نبشخیابانالهیه25واقعشده

است.

خیابان الهیه ۲۵

منطقه۱۲، محله الهیه

خر چه آ کو

محلات منطقه ما:
یباشــهر، آزادشهر،شــهید رضــوی، ســیدرضی 11:   ز

  دانــش آمــوز،  دانشــجو، تربیــت، شــریف و فارغ التحصیلان 
ته برفی کلا ، شــهر هد جا د با وکیل آ ، یه میر ا ، لهیه 1:  ا 2
فردوســی، چهاربــرج، مجیدیــه،  رحمانیــه، نقویــه، صادقیه

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد 
دبیر شهرآرا محله منطقه ۱۱و۱۲:  مصطفی بهشتی

تلفن شهرآرامحله منطقه ۱۱:  ۳۸۶۸۰۵۶۶                                                                                                                            
تلفن دفترشهرآرا محله منطقه ۱۲: ۳۱۲۹۶۳۶۸  

تلفن دفتر مركزی: ۵ -۳۷۲۸۸۸۸۱
تلفن روابط عمومی:  ۳۷۲۴۳۱۱۰ 

نمابر:  ۳۷۲۳۸۳۱۰ 
شماره پیامک:  ۳۰۰۰۷۲۸۹ 

دفتر مرکزی روزنامه شهرآرا:  میدان شهدا،  نبش دانشگاه یک
دفتر منطقه ۱۱: بولواردانشجو، دانشجو۲۹، مجموعه ورزشی گلسا، 

طبقه اول 
دفترشهرآرا محله منطقه ۱۲: سجادیه۲۹،شهید حسینی ۲،   ساختمان 

شماره  دو شهرداری  منطقه ۱۲ 
mahalle11@ shahrara.ir  :پست الکترونیک

mahalle12@ shahrara.ir  
@ShahraraMahaleh  :کانال شهرآرا محله

shahraranews.ir  :دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
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